
választott vegyületeket már a mérésre al-
kalmas formában. Tehát nemcsak a beszer-
zést intézzük el a különböző gyártóknál,
hanem akár a kísérletet is előkészítjük, tesz-
telésre kész állapotba hozzuk a vegyülete-
ket: például oldatban, egyetlen plate-en
szállítjuk őket. 

De nemcsak a kémiai beszállítóknál el-
érhető vegyületekkel foglalkozunk, hanem
partnereinkkel együtt igyekszünk új, szin-
tetikusan előállítható molekulákat is piacra
vinni és ezzel növelni a gyógyszerkutatók
rendelkezésére álló kémiai teret.
KR: Az Mcule tulajdonképpen online ké-
miai piactér: nemcsak egyetlen beszállító
könyvtárait, molekuláit áruljuk, hanem min-
det igyekszünk összegyűjteni. Egy gyógy-
szerkutató cégnek sokkal előnyösebb lehet
ez a megoldás, mint egyedi beszállítókkal,
adatokkal dolgozni. Energiát, időt, erőfor-
rást takarít meg. A több piactérrel szem-
ben, ahogy Gergely is említette, nagy elő-
nyünk az ULTIMATE adatbázisunk, amely-
ben az általunk tervezett molekulák szere-
pelnek; ezek máshol nem állnak rendelke-
zésre.
Hogyan jött létre az ULTIMATE rendszer?
KR: A gyógyszerkutatás részben a polcról
levehető vegyületekre épül, ilyenből kb. tíz-
milliót lehet megvásárolni. Azonban van-
nak „virtuális vegyületek” is, amelyekről a
beszállító tudja, hogy igény esetén robusz-
tus, régóta használt reakciókkal képes elő-
állítani a meglévő reagensekből. Az ilyen
virtuális vegyületeket tartalmazó adatbá-
zisok tipikusan sokkal nagyobbak, mint a
polcról elérhető vegyületek tere, és több
milliárd molekulát tartalmazhatnak. 

Az utóbbi időben a virtuális molekulák
egyre nagyobb teret kaptak az iparágban,
egyre többen terveztek virtuálismolekula-
könyvtárakat. Ez azért is előnyös, mert

A gyógyszerkutatást segítő mcule.com Kft.
(továbbiakban: Mcule) 2021-ben és 2022-
ben is az egyik leggyorsabban növekvő eu-
rópai cégnek bizonyult a Financial Times
összeállítása szerint. Az egymilliárd forint
körüli nettó árbevételt produkáló kkv egyik
alapítójával és ügyvezető igazgatójával,
Kiss Róberttel, valamint értékesítési veze-
tőjével, Prikler Gergellyel beszélgettünk.

MKL: Milyen szerepet tölt be az Mcule a
gyógyszerfejlesztésben?
Kiss Róbert: Egy új hatóanyag felfedezé-
se lassú, költséges folyamat, ennek során
nagyon sok vegyületet tesztelnek, néha
csak in silico, molekulamodellezési eszkö-
zökkel, máskor „fizikailag”, például sejtes
assay-vel vagy állatkísérletben. Ezeket a
teszteléseket igyekszünk támogatni azzal,

hogy minden olyan vegyületet összegyűj-
tünk, amely a kismolekulás gyógyszerku-
tatásban hatóanyagként szóba jöhet, és az
adatbázisunkat a gyógyszerkutató cégek
rendelkezésére bocsátjuk, emellett a kivá-
lasztott vegyületeket be is szerezzük. Az
adatbázisban az online platformunkon le-
het keresgélni. A platformon bizonyos mo-
lekulaszimulációkra is mód van: ezzel már
a fejlesztési folyamat tesztelési szakaszá-
hoz csatlakozunk. 
Mi különbözteti meg az Mcule rendszerét a
vetélytársakétól?
Prikler Gergely: A cég neve a molekulák-
ra utal, de a szlogenünk: „more than mo-
lecules”, mert end-to-end megoldásokat kí-
nálunk: egészen addig el tudjuk kísérni a
kutatókat, amíg kézhez nem kapják a ki-
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Világszínvonalú kémiai piactér
addig nem kell előállítani egy vegyületet,
amíg nem érkezik rá igény. Néhány beszál-
lító megtervezte a saját virtuális könyvtá-
rát, de sok vállalkozás még ma is csak a
polcon levő vegyületeit árusítja. Ez hosszú
távon nem versenyképes modell a virtuá-
lis vegyületekkel szemben, amelyek nagy
számban elérhetőek. Mi felismertük ezt a
„piaci rést”, és összeállítottuk az ULTIMATE
rendszert: azt a kémiai informatikai struk-
túrát, amely segít a vegyületek tervezé-
sében, építve a beszállítók „építőköveire”
és a velük végrehajtható reakciókra. Az
ULTIMATE tehát olyan virtuális moleku-
lákat tartalmaz, amelyeket a beszállítók, a
tapasztalatok alapján, nagy valószínűség-
gel elő tudnak állítani.
Számítások is segítik a végrehajtható re-
akciók validálását, a lehetőségek bővíté-
sét?
KR: Az ULTIMATE adatbázis első verzió-
ját kémiai informatikai alapokon nyugvó
szabályrendszerrel hoztuk létre, de gépita-
nulás-módszereket alkalmazva már dolgo-
zunk a sikeres szintézisek arányának nö-
velésén és a kémiai tér bővítésén. 
Ellenőrzik a vegyületek újdonságát vagy
azt, hogy nem sértenek esetleg szabadal-
mat?
PG: Igen, igyekszünk biztosítani, hogy a
virtuális vegyületek újszerűek legyenek, a
felhasználók szabadalmi szempontból
„szabad térben” dolgozzanak. Ezért sza-
badalmi adatbázissal szemben is vizsgál-
juk a tervezett vegyületeket, illetve minden
mással szemben, amiről tudjuk, hogy már
elérhető a piacon.
Hogyan használhatja valaki az Mcule plat-
formját, illetve a vegyületeket tartalmazó
adatbázisokat?
PG: Többféle felhasználói magatartást is
tapasztalunk. Nagyon tipikus, hogy a fel-
használók letöltik az egész adatbázist vagy
annak valamilyen logika alapján leváloga-
tott részét, és a saját rendszerükben vá-
lasztják ki a megfelelő vegyületeket. Pél-
dául egy virtuális szűrés során a vegyüle-
teket belepróbálgatják abba a fehérjébe,
amelynek a működésébe be akarnak avat-
kozni, és a legpotensebbeket megrendelik.
De a mi platformunkon is le lehet keresni
akár nagyobb vegyületlistákat vagy egy-
egy vegyületet. Sokszor már egy ismert
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molekulához hasonló vegyületeket, analó-
gokat keresnek. Nálunk olyan analógokat
is találnak, amilyeneket más terekben nem:
ezekkel például újabb hatásmechanizmu-
sokat lehet felderíteni.
Hogyan működnek együtt más rendszerek-
kel, mondjuk a Pharmittal, amely virtuális
szűrést kínál?
KR: A Pharmit molekulamodellező eszkö-
zével farmakofórokat terveznek. Mi elér-
hetővé tesszük számukra az ULTIMATE
adatbázisunkat, ők pedig beépítik a rend-
szerükbe. Ebben az esetben náluk valósul
meg az integráció, de mi is beépítjük má-
sok modellező szoftverét az Mcule plat-
formjába.
Így nyilván magasabb szintű szolgáltatást
nyújthatnak.
KR: A gyógyszerkutatók szeretik ezt az
„árukapcsolást”, mert a molekulák mellett
olyan eszközökre van szükségük, amelyek-
kel intelligensen kereshetnek. Az integrá-
lással a felhasználók és a fejlesztők is jól
járnak.
Tegyük fel, hogy sikerült találni egy jó vir-
tuális molekulát. Ilyenkor a felhasználó
maga is nekiáll a szintézisnek vagy inkább
megrendeli?
PG: Tipikusan megrendeli a kiválasztott
vegyületet tőlünk, mivel így sokkal gyor-
sabban és olcsóbban kapja meg, mintha
saját maga próbálná meg előállítani. Mi el-
küldjük a szintézist végző partnereinknek
azokat a reagenseket, amelyekből előállít-

hatják a célvegyületet, és megadjuk a re-
akciók végrehajtásához szükséges eljárá-
sokat is. Az „eredményt” visszaküldik ne-
künk, mi pedig – esetleg más termékekkel
együtt – vizsgálatra kész állapotban szál-
lítjuk a megrendelőnek. A felhasználó te-
hát nem szintetizál, ő a célvegyületet kapja
meg.
Kik gyártják a megrendelt vegyületeket,
például kisebb magánvállalkozások?
PG: Sok nagy, multinacionális, szerves ké-
miai szintézisekre specializálódott céggel
dolgozunk együtt, de igyekszünk minden-
kit megtalálni és kisebb cégekkel is együtt-
működni. Globális hálózatot építettünk ki,
és szerencsére vannak magyar cégek is,
amelyek szerves kémiai szintézissel foglal-
koznak. A magyar kapcsolatoknak egy-
részt külön örülünk, másrészt a közelség
megkönnyíti a logisztikát.
KR: Magyarország földrajzilag tökéletes
helyszín arra, hogy kémiai piacteret mű-
ködtessünk, mivel a beszállító cégek sok-
szor tőlünk keletre találhatóak, a felhasz-
nálóink pedig Nyugat-Európában vagy Ame-
rikában. Mi így hidat tudunk képezni a
kereslet és a kínálat között. 
Mit ért „kelet” alatt?
KR: Részben Ázsiát, főleg a kínai és indiai
régiót, de a gyógyszerkutatás számára Uk-
rajna és Oroszország a legnagyobb beszál-
lító. Ezért a globális történések és a két
ország közti konfliktus alaposan érintenek
bennünket. Most például nagy kihívás, hogy
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ellássuk a gyógyszerkutatást fenntartó lán-
colatot, és a vegyületek célba érjenek. De
természetesen a legnagyobb kihívással az
ukrán beszállítók néznek szembe, akik a
harcok közepette dolgoznak. 

A koronavírus-járvány első időszakában
is leálltak egyes logisztikai útvonalak; eze-
ket újra kellett terveznünk.
Ki engedheti meg magának, hogy a piac-
terükön vásároljon?
PG: A platformunk sok funkciója teljesen
ingyenes. Ingyen lehet keresni az adatbá-
zisban, és sok olyan egyszerűbb virtuális
szűrési, molekulamodellezési lehetőséget
kínálunk, amelyet bárki használhat. A ki-
választott vegyületeket azonban meg kell
vásárolni, és az a célunk, hogy minél több
terméket vegyenek meg rajtunk keresztül.
Ezért nagyon sok kutatóintézettel is kap-
csolatban állunk a biotech cégeken és a nagy
gyógyszergyártókon kívül – persze min-
denki a költségkeretéhez mérten vásárol.
Az ár mindig az adott vegyület függvénye:
vannak nagyon olcsó, akár egy-két dollá-
ros vegyületek, amelyek már régebb óta
elérhetők, sokan kipróbálták őket, és olyan
újszerű vegyületek is, amelyek akár pár
ezer dollárba kerülhetnek; nagyon széles a
skála. Amikor csak lehetséges, igyekszünk
több ajánlatot is készíteni egy vegyületlis-
tára és akár olyan változatot is felajánlani,
amelyben lassabban leszállítható, de ol-
csóbb vegyületek vannak. Mindenképpen
az a célunk, hogy költséghatékonyabbá te-
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gyük a gyógyszerkutatást, ami az iparági
szereplők közös felelőssége.
Nem beszéltünk még az Mcule alakulásá-
ról: mikor jött létre, és mi volt a kezdeti el-
képzelés?
KR: Tizenegy évvel ezelőtt alapítottuk a
céget, öt tulajdonossal. Egyikünk befekte-
tő (magánember), négyen pedig a kémia,
gyógyszerkutatás, információs technológi-
ák felől érkeztünk, és még fiatalnak szá-
mítottunk.
Ma is azok…
KR: Az alapkoncepció hasonló volt a mai-
hoz: szerettük volna összegyűjteni a gyógy-
szerkutatás szempontjából szóba jövő ve-
gyületeket és logisztikai rendszerrel össze-
kapcsolt, egyesített adatbázist létrehozni.
A hatékonyabb keresés érdekében minél
több molekulamodellezési eszközt akar-
tunk integrálni. Időközben többször válto-
zott az irány, mert egy kis cégnek általá-
ban abba az irányba kell elmozdulnia, ahol
fizetőképes igény merül fel, hiszen talpon
kell maradnia. Az új vegyületek tervezése,
az ULTIMATE-projekt már érdekes új irányt
adott a cégnek. 

Előbb-utóbb a gyógyszerfejlesztés kísér-
leti részét is szeretnénk támogatni: a vegyü-
letek piacterét azoknak a szolgáltatások-
nak, műveleteknek a piacterével egészíte-
nénk ki, amelyekkel a molekulákat teszte-
lik. Elérhetők lennének az in silico kísérle-
tek (ennek a rendszernek egy része már
elkészült) és az is, hogy hol milyen kísér-
leteket lehet megvalósítani. A bővítés után
egy – akár teljesen virtuális – biotech cég
a fejlesztés egészét lebonyolíthatja majd a
platformunkon, hiszen a munkájához nincs
feltétlenül szükség nagy épületre, sok be-
rendezésre és emberre: a vegyületek és a

kísérletek rendelkezésre állnak, a logiszti-
kát pedig az Mcule teremti meg.
Akár állatkísérleteket is kínálnak majd?
KR: Igen, azt szeretnénk, ha a preklinikai
gyógyszerkutatás minden eleme szerepelne
a palettán.
Elég rögös pályára lépnek, hirtelenjében a
szellemi tulajdon védelmének problémája
jut az eszembe.
PG: Természetesen sokféle kérdés merül-
het fel. Egy ilyen platform használatakor
értékes adatok keletkeznek, és nekünk na-
gyon kell vigyáznunk arra, hogy ezek ne
kerüljenek ki a rendszerünkből vagy ne
jussanak olyan felhasználó birtokába, aki
nem rendelkezik megfelelő jogosultsággal.
De az újdonság védelme már inkább a fel-
használóra tartozik. A közreműködésünk-
kel keletkező szellemi termékek tulajdona
a vásárlót illeti, ez most is így van. Például
az ULTIMATE adatbázisból származó min-
den kismolekula és eredmény a vevők tu-
lajdonába kerül, hiába találtuk ki mi a ve-
gyületet, és hiába nem csinálta meg soha
senki a megrendelés előtt.
Hogyan jelölik ki az irányokat?
KR: Az elmúlt években az Mcule-nak olyan
networkje jött létre, amelynek segítségével
nagyon jó iparági információkat, tippeket
kap. A piactér természetéből adódóan gyak-
ran beszélgetünk az ügyfelekkel és a gyár-
tókkal, beszállítókkal is. Ez hozzájárul ah-
hoz, hogy ráérezzünk az új trendekre, irá-
nyokra, de az is hasznos, ha többen érté-
kelnek egy-egy helyzetet.

Voltak persze hullámvölgyek a cég éle-
tében. Induláskor egy tőkebefektetés hatá-
sára kicsit úgy éreztük, hogy miénk a vi-
lág, biztosan mindenki rajongani fog az
ötletünkért, és volt, amikor néhány tízezer

forinton múlt a cég sorsa. Nagyon kemé-
nyen dolgozunk a sikerért, és rengeteget
kellett tanulnunk, amíg olyanná nem for-
máltuk a platformunkat, hogy valóban tá-
mogassa a gyógyszerkutató cégeket.

Szerencsére most már az Mcule az egyik
legjobban fejlődő, leggyorsabban növekvő
cég Európában. A Financial Times évente
megjelenő listája objektív bevételi adato-
kon alapszik, és erre a listára sorozatban
másodszor kerültünk fel, elég előkelő he-
lyen. 

Az Mcule jó példa lehet arra, hogy Ma-
gyarországról is együtt lehet működni a
legnagyobb gyógyszerkutató cégekkel, szá-
mukra is nyújthatunk piacképes szolgálta-
tást.
Hány munkatárssal dolgoznak?
KR: Jelenleg huszonöt munkavállalónk van,
és kb. ugyanennyi megbízásos kolléga, il-
letve diák segíti a munkánkat.
Ők hol dolgoznak, Magyarországon vagy
szerte a világban?
KR: Magyarországon; itt működik az iro-
dánk, egy nagyon szép irodaházban, amely
2019-ben készült el. Néhány labort is itt
rendeztünk be. Aki teheti, részben home
office-ban dolgozik. Egyetlen munkatár-
sunk van csak Amerikában.
PG: Az amerikai piac nagyon jelentős, és
egy amerikai alvállalattal sokkal széleskö-
rűbben ki tudjuk szolgálni az ottani bio-
tech és pharma cégeket.
Mi a legközelebbi üzleti cél?
KR: A következő három–öt évben szeret-
nénk piacvezetővé válni a kémiai piacte-
rek között. Úgy gondolom, van hozzá stra-
tégiánk, és reméljük, sikerül megvalósíta-
ni az elképzelésünket.
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Működik a home-office Az irodákhoz laborok csatlakoznak


